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85. møde 

Onsdag den 7. maj 1980 kl. 13.00 

Dagsorden: 

1) Spørgsmål til ministrene. 

2) Første behandling af: 
Forslag til lov om forholdsregler vedrøren- 

de økonomisk og andet samkvem med Iran. 
(Lovforslag nr. L 198). 

3) Første behandling af. 
Forslag til folketingsbeslutning om opta- 

gelsesreglerne ved børnehave- og fritidspæ- 
dagogseminarierne [af Bertel Haarder (V) m. 
fl.]. 

(Beslutningsforslag nr. B 122). 

Meddelelser fra formanden: 

Formanden: 
I skrivelse af dags dato meddeler inden- 

rigsministeren, at han ønsker i henhold til 
forretningsordenens § 19, stk. 4, at give fol- 
ketinget en skriftlig 

Redegørelse vedrørende statsamterne. 
(Redegørelse nr. VI). 
Eksemplarer vil blive omdelt, og redegø- 

relsen vil blive optaget i Folketingstidende. 

I skrivelse af dags. dato meddeler under- 
visningsministeren, at hun ønsker skriftligt at 
fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af lov om Sta- 
tens Uddannelsesstøtte. (Forhøjelse af satser 
m. v. som følge af ændring af reguleringspris- 
tallet samt forhøjelse af  merværdiafgiften til 
22 pet.). 

(Lovforslag nr. L 218). 

Skriftlig redegørelse: 

Redegørelse af  7. maj 1980 vedrørende 
statsamterne. 

(Redegørelse nr. VI). 
Indenrigsministeren (Henning Rasmussen): 

Ved kommunalreformen i 1970 blev den 
amtskommunale og den statslige amtsadmini- 
stration adskilt fra hinanden. Amtmanden, 
der før 1970 både var formand for amtsrådet 
og chef for den fælles amtskommunale og 
statslige amtsadministration, har fra 1970 
kun haft rent statslige funktioner. Den folke- 
valgte amtsborgmester afløste amtmanden 
som amtsrådets formand. Amtsrådets tilsyns- 
opgaver overgik til et tilsynsråd, der med 
amtmanden som formand havde til opgave 
at føre tilsyn med primærkommunerne inden 
for amtet. 

Gennem det tiår, der er gået siden kom- 
munalreformen, er der ofte og fra flere sider 
rejst tvivl om nødvendigheden af den statsli- 
ge amtsadministration. Det har ikke været 
bestridt, at de opgaver, som amterne -  eller 
statsamterne, som de efterhånden i. daglig 
tale er kommet til at hedde -  varetager, skal 
løses af det offentlige. Debatten har alene 
drejet sig om rimeligheden i, at opgaverne 
ligger hos statsamterne. I naturlig forlængelse 
heraf har man desuden diskuteret, hvilke of- 
fentlige instanser der i givet fald skulle over- 
tage statsamternes opgaver, hvis statsamterne 
besluttedes nedlagt. 

I den forløbne periode har de skiftende 
regeringer haft disse spørgsmål under over- 
vejelse, og der er efterhånden tilvejebragt et 
fyldigt materiale herom. Der er imidlertid 
ikke på regeringsplan blevet taget principiel 
stilling til spørgsmålet om statsamternes 
fremtid. Den uafklarede situation har nu be- 
stået gennem så lang tid, at regeringen ikke 
finder det rigtigt at udskyde afgørelsen læn- 
gere. Hensynet til administrationen af den 
for enkeltpersoner og for kommunerne meget 
væsentlige lovgivning, der hører under stats- 
amterne, taler for, at der snart træffes en po- 
litisk beslutning. Det samme gør hensynet til 
personalet ved statsamterne. 

Med denne redegørelse, som jeg herved 
tillader mig at afgive til folketinget, skal jeg 
på regeringens vegne give udtryk for den 
opfattelse, at statsamterne bør bevares altover- 
vejende i deres nuværende skikkelse og med de 


